
mult mai departe şi cred în ceea ce fac, 
totul devine autentic, credibi l ,  încân
tător. De curând, am făcut, cu totul în
tâmplător, un spectacol cu trei actori, 
Adriana Trandafir, lgor Chistol şi Fi l ip 
Ristovski, în l imba italiană, pentru un fes
tival din Sicilia. Ne-a făcut foarte mare 
plăcere, ne-am .. jucat" şi cu Mălina 
Andrei si cu Do rina Crisan Rusu. A iesit un 
spectacol performant fără să vrem, adică 
fără să ne propunem să fie teatru-dans 
ori operă. Tot ce făceau actorii friza per
formanta, la l imita dintre teatru si dans, 
dintre teatru-pantomimă şi operă . Sigur 
că interpreţii erau foarte dotaţi. Dar, mai 
ales, le-a făcut mare plăcere să lucreze şi, 
d intr-o piesă, fireşte, amuzantă a lui Aldo 
Nicolaj, dar care nu părea să aibă aseme
nea deschidere, a ieşit un spectacol primit 
cu entuziasm. 

Se spune despre actor că este un copil... 
Actorii sunt copii în măsura în care şi 
regizorii sunt copii. În general, teatrul 
este locul copilăriei, în care oamenii se 
întorc la copilărie. Fără credinţa asta, nu 
există teatru. 

Mă refer la teribilismul şi imaturitatea 
pe care le au, uneori, actorii. 
Nu întotdeauna. Sunt actori care ştiu 
foarte bine ce vor. Câteodată, prea bine. 
Se apără cu ferocitate, cunoscându-şi 
interesul. Dar habar nu au ce "bombă" 
devine uneori interesul acesta. 

Poate un regizor să demonteze acest 
"interes"? 
În măsura în care e necesar. 

Şi este? 

Câteodată, da. Când actorul a ajuns la un 
grad de suficienţă. 

Dar, dacă e necesar, e şi posibil? 
Depinde de inteligenţa regizorului şi de 
deschiderea actorului. 

Vi s-a întâmplat să schimbaţi, astfel, 
traiectoria unui actor? 
De foarte multe ori. Dar mi s-a întâmplat 
şi să mă pl ictisesc şi să abandonez. Une
ori simţeam nişte limite care mă împiedi
cau să duc acest lucru până la sfâ rşit. 

Să ne gândim la experienţa Costineşti. 
Poate un actor să facă, de unul singur, 
un rol, in lipsa unui regizor? 
Sigur că poate, dar acela nu va fi nicio
dată un spectacol. Văd că sunt din ce în 
ce mai mulţi actori care cred că sunt regi
zori şi mulţi critici care atestă şi susţin 
acest şir de întâmplări. 

În ce sens nu este spectacol ceea ce face 
un actor de unul singur? 
Nu cred că, în asemenea cazuri, poate fi 
un spectacol care să propună un gând, ci, 
cel mult, un recital care nu e produsul ta
lentului real, regizoral, - şi, când spun 
asta, mă refer la viziune -, ci a l  nevoii 
actorulu i .  Sau, poate fi spectacol în 
cazurile rare care, de obicei, nu coincid 
cu cele atestate, în care un actor e dublat 
de un regizor. Sunt întâmplări posibile, 
"meseriaşe". Dar eu pun o linie de demar
caţie între meserie şi talent. Prefer un 
spectacol despre care se spune că este 
prost, însă aparţine unui regizor mare; un 
spectacol, cum se zice, "experienţă 
nereuşită". Nu e defel clar că e "nere
uşită". Poate fi o experienţă inconforta-

espre 

bilă, un spectacol "de ruptură" şi atunci 
toată lumea să fie alertată si să-I soco
tească un spectacol prost: Prefer un  
asemenea spectacol unuia "bine făcut", 
de către un regizor "meseriaş". 

De ce un actor nu poate să se scoată sin
gur în evidenţă? 
Nu ştiu dacă nu poate. Horaţiu Mălăele, 
de exemplu, îşi face singur spectacolele. 
Sigur că şi demersul lui are o l imită, dar el 
şi-a găsit un drum şi are bunul-simţ de a 
nu iesi din hotarele drumului său, care 
are şi adeziunea publicului, pentru că 
nimeni nu se pricepe mai bine în dome
niul acesta. Dar eu cred că marile lui 
roluri sunt cele pe care le-a făcut cu un 
regizor. 

Şi de ce se întâmplă asta? 
Nu ştiu să dau lecţii, dar ştiu că un regizor 
are viziune, nu doar meserie. Actorii cred 
foarte mult în spectacolele făcute de 
actori. Pentru că nu-i inhibă, nu-i obligă 
să meargă pe căi neştiute. Ei se apără şi 
dintr-un instinct foarte sigur că aşa pot 
avea succes, pentru că de multe ori intră 
într-o relaţie foarte bună cu publicul sau 
cu presa. 

Pot exista spectacole viabile doar pe 
baza relaţiei actor-regizor, fără celelalte 
elemente? 
Sigur că da. Se poate. Au şi fost specta
cole de acest tip. 

Dar ce face din teatru un spectacol: 
relaţia actor-regizor? 
Şi gândul. Ideea. 

Mirona Hărăbor 

. frumusete n ntr-o discuţie recentă, un regizor se plângea, paradoxal, membrii comisiilor au şi ei interesul lor �dmisele să fie fru-
că în România sunt prea multe actriţe frumoase. Nu poate moase. Omeneşte, e de înţeles. 
omul să mai facă o distribuţie. Prea multă gingăşie, per Diferenta dintre teatru si un show de la RAIUNO este aceea că 

fecţiune, sex-appeal. primul propune "tipuri'; şi "diversităţi", in timp ce al doilea se 
M-am gândit mai bine, după un moment de şoc, şi mi-am dat mulţumeşte să aducă o viziune uniformă asupra eternului 
seama că omul avea perfectă dreptate. Frumuseţea în sine nu feminin, construind standardul lui 90-60-90 cm. Dacă însă 
este expresivă pe scenă. Un nas mare, un mers de raţă, o gură toate pământenele ar avea de sus în jos aceste măsuri, nici 
cât o şură individualizează mai bine un personaj. Şi-apoi nu-i n-ar mai fi teatru. Şi, probabil, bugetul Culturii şi al primăriilor 
nevoie numai de Ofelii. Mai trebuie şi Chiriţe, Vrăjitoare, ar răsufla mai uşurat. 
Babe-cloante. Asadar, onorate comisii de admitere, lăsati urîtele să intre la 
Nu altfel scria Cam il Petrescu osândind Academia de Teatru teatru pentru picanteria spectacole lor şi

. 
l iniştea regizori lor 

că preferă persoanele care "au fizic", adică sunt absolut sătui de uniformitate. 
anodine, nu şochează ochiul prin nimic. El nu se gândea că Horia Gârbea 
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